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NEUTRA  

 
Oči, uši, kolena, ramena, prsa – části těla po dvou (viz také ruce, nohy), tedy 2., 6. ramenou, kolenou, prsou, 

 7. -ama 

Dvojné tvary u oko, ucho v celém skloňování mnoţného čísla: 

1., 4. oči, uši 

2. očí, uší 

3. očím, uším 

6. (o) očích, uších 

7. očima, ušima 

(oravidelné tvry: oka, ucha, ok…) 

 

6. sg. (město) 

-koncovka -u: po ránu, po právu… 

         jména zakončená na -ko, -go, -cho, -ho, př.  městečku, uchu, jablku.. 

                                                         -ro, př. mokru,, vedru 

    -mo, -ivo, -stvo, př. pásmu, barvivu 

- koncovka –e(ě): v blátě, na prkně… 

   jména na –dlo, -lo, př. po jídle,na kole… 

- koncovka –u i –e: v mléku i v mléce, ve jménu i ve jméně, v pouzdru i v pouzdře… 

   Podle významu: na jaře/v létě, ALE po jaru/po létu 

 

6. pl 

-komcovka -ech, základní 

-koncovka -ách: jména na -ko,-go, -ho, -cho, př. o tangách, v suchách… 

-koncovka -ích: také u jmen na -ko a zvláště-isko, př. o jablkách i o jablcích… 

 

Vzor kuře: rozšíření kmene o -et- v sg., -at- v pl. 

Patří sem názvy mláďat a zvíře, koště, vole, doupě, poupě, dítě, hrabě, kníže 

 

Semeno, břemeno, rameno, plemeno, temeno, písmeno se mohou v sg. skloňovat jako město (semena) nebo jako 

moře (semene). 

Lýtko, bedro, dvířka, vrátka – pravodelné tvary, ve 3., 6., 7. pl. moţné taky podle žena: s lýtky i s lýtkami 

 

Doplňte: 

Lustr vyzdobíme jmel__m. Přejeme Vám mnoho zdrav__. Město Vrchlab__ je bránou do 

Krkonoš. Zavazadla byla uloţena pod sedadl__. S vyššími čísl__ ještě neumí počítat. Vojska 

se jeţily vztyčenými kop__m__. Kraj rybníka byl porostlý rákos__m. Objednali jsme si 

dřív__ u správy poles__. Pobavil nás svými kouzl__. 

 

Doplňte správný tvar/tvary: 

Z kaţdého (vejce) 

buchta bez (vejce) 

Svaly v obou (lýtko) 

Koník na (kolečko) 

O psím (plemeno) 

V (doupě) bylo pět (lišče) 

Na (dvířka) visel nápis 

Ze všech (strniště) 

Hrnec s (ucho) 

Nosil syna na (rameno) 

V některých (jablko) 

Viděli se po několika (léto) 

Přečetl mnoho literárních (dílo) 

Obdivoval nádherná (panorama) 

O novém (drama)  



Dopis bez  (datum) 

Na (temeno) hlavy 

Postel s nádhernými (nebe) 
 

 

 

PŘÍDAVNÁ JMÉNA 
 

 

Přídavná jména účelová (k čemu něco slouţí) mají před příponou –cí vţdy krátkou samohlásku, přídavná jména 

dějová (právě probíhající děj) mají samohlásku dlouhou. 

Kropicí konev x žena kropící prádlo 

 

Měřící/měřicí přístroje 

Hojící/hojicí mast 

Ţehlící/ţehlicí prkno 

Řadící/řadicí páka 

Balící/balicí papír 

Trávící/trávicí soustava 

Maminka ţehlící/ţehlicí prádlo 

Školící/školicí pracoviště 

Dítě lepící/lepicí papír 

 

Doplňte: 

Prav__ včel__ med, hladov__ vlcí, jásav__ kos__ zpěv, ryz__ zlato, nad ohniv__m__ 

plameny, děti jsou hotov__, Perov__ rodiče, pohádka o Honzov__, Čapkov__ čtenáři, nositel 

Nobelov__ ceny, děvčata byl__ unaven__, s ciz__m__ lidmi, učnliv__ chlapec, Proškov__ 

děti, čap__ mládě 

 

Rozlišujte význam těchto adjektiv: 

 Srdeční, srdečný, sedčitým srdcovitý, srdcový 

 

Stupňování 

Krátký 

Dlouhý 

Hezký 

Křehký 

Vysoký 

Měkký 

Řídký 

Vlhký 

Tichý 

Dobrý 

Hustý 

 

 


